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Protokół nr 7/2011 
posiedzenia Komisji Finansowo-BudŜetowej Rady Miejskiej w Suwałkach  

w dniu 24 marca 2011 roku w Urzędzie Miejskim w Suwałkach,  
ul. Mickiewicza 1, pokój nr 146, w godz. od  1700 do 1840. 

 
Obecni członkowie Komisji: 
1. Zdzisław Przełomiec – przewodniczący, 
2. Zbigniew Roman De – Mezer,   
3. Zdzisław Koncewicz – wiceprzewodniczący, 
4. Włodzimierz Marczewski,  
5. Agnieszka Rzatkowska, 
6. Andrzej Turowski,       
7. Tadeusz Zamaro,   

w posiedzeniu udział wzięli:  
1. Czesław Renkiewicz – prezydent miasta, 
2. Marek Buczyński – zastępca prezydenta, 
3. Łukasz Kurzyna – zastępca prezydenta, 
4. Wiesław Stelmach – skarbnik miasta, 
5. Alicja Jacewicz – nacz. Wydz. O, 
6. Jadwiga Olbryś – Wydz. O. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Do protokołu nr 6/2011 posiedzenia Komisji z 28 lutego 2011 roku nie 
wniesiono uwag, wobec czego protokół został przyjęty przez Komisję. 
 
 Posiedzeniu przewodniczył Zdzisław Przełomiec – powitał zebranych i zapytał 
o uwagi do przesłanego wraz z materiałami porządku obrad. Radni nie wnieśli 
uwag i przyjęli następujący porządek:  

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyodrębnienia funduszu 
sołeckiego. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty przy 
sprzedaŜy lokali mieszkalnych z zasobów mienia gminnego Miasta Suwałk. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Miasta 
Suwałki do kontynuacji projektu pod nazwą „Platforma Współpracy EGO 
SA” na lata 2011 – 2013. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki 
realizowanych w roku 2011 ze środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia zadania z zakresu 
administracji rządowej polegającego na realizacji projektu „Razem 
Skuteczniej”. 
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6. Informacja z konsultacji społecznych dot. zamiaru podjęcia uchwały przez 
Radę Miejską w Suwałkach w sprawie, jak stanowi punkt nr 7. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Oświaty 
Miasta Suwałki do 2015 r. 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia opłat za świadczenia 
udzielane przez przedszkola publiczne prowadzone przez Miasto Suwałki. 

9. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących zamiaru podjęcia uchwał 
przez Radę Miejską w Suwałkach w sprawach, jak stanowią projekty w 
punkcie nr 10 i nr 11. 

10. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia warunków i trybu 
finansowania rozwoju sportu w Mieście Suwałki. 

11. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zasad, trybu 
przyznawania i pozbawiania oraz rodzaju i wysokości stypendiów 
sportowych oraz nagród i wyróŜnień w Mieście Suwałki. 

12. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Miasta Suwałki na lata 2011 – 2025.  

13.  Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta na 
2011r.  

14. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr II/5/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 6 grudnia 2010 roku w sprawie 
wynagrodzenia Prezydenta Miasta Suwałk. 

15.  Wolne wnioski. 
 
Ad pkt. 1 – projekt uchwały w sprawie wyodrębnienia funduszu sołeckiego – 
stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
wyodrębnienia funduszu sołeckiego – opinia stanowi załącznik nr 3 do 
protokołu. 
 
Ad pkt. 2 – projekt uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty przy sprzedaŜy 
lokali mieszkalnych z zasobów mienia gminnego Miasta Suwałk – stanowi 
załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
udzielenia bonifikaty przy sprzedaŜy lokali mieszkalnych z zasobów mienia 
gminnego Miasta Suwałk – opinia stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
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Ad pkt. 3 – projekt uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Suwałki do 
kontynuacji projektu pod nazwą „Platforma Współpracy EGO SA” na lata 2011 
– 2013 – stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Marek Buczyński stwierdził, Ŝe projekt jest kontynuacją programu 
rozpoczętego w poprzedniej kadencji. Projekt jest korzystny dla samorządu i 
dlatego warto go kontynuować. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
przystąpienia Gminy Miasta Suwałki do kontynuacji projektu pod nazwą 
„Platforma Współpracy EGO SA” na lata 2011 – 2013 – opinia stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad pkt. 4 – projekt uchwały w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki 
realizowanych w roku 2011 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych – stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
określenia zadań Miasta Suwałki realizowanych w roku 2011 ze środków 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych – opinia 
stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Ad pkt. 5 – projekt uchwały w sprawie przyjęcia zadania z zakresu 
administracji rządowej polegającego na realizacji projektu „Razem Skuteczniej” 
– stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Czesław Renkiewicz – MOPS realizuje program w zakresie przeciwdziałania 
przemocy w rodzinie, a przy włączeniu się do rządowego programu 
ograniczenia przestępczości moŜe uzyskać środki w ramach projektu „Razem 
skuteczniej”. Działanie takie jest celowe i zasadne. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
przyjęcia zadania z zakresu administracji rządowej polegającego na realizacji 
projektu „Razem Skuteczniej” – opinia stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Ad pkt. 6 – informacja z konsultacji społecznych dot. zamiaru podjęcia uchwały 
przez Radę Miejską w Suwałkach w sprawie, jak w punkcie nr 7 – stanowi 
załącznik nr 12 do protokołu. 
 
Marek Buczyński podał, Ŝe zgodnie z uchwałą nr XXIX/274/08 Rady Miejskiej 
w Suwałkach z dnia 26 listopada 2008 r. w sprawie określenia zasad i trybu 
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przeprowadzania konsultacji społecznych z mieszkańcami – takie konsultacje 
zostały przeprowadzone, a zgłoszone uwagi przedstawione w informacji. 
 
Zbigniew Roman De – Mezer zwrócił uwagę, Ŝe z informacji o konsultacjach 
społecznych wynika, iŜ niewielka liczba osób wzięła udział w dyskusji. 
Mieszkańcy nie są jeszcze przyzwyczajeni do konsultacji, ale elementem 
konsultacji był sposób i metodologia tworzenia projektu uchwały, bo 98 osób 
naleŜących do róŜnych zespołów brało udział w pracach nad dokumentem.  
 
Radni nie wnieśli uwag do Informacji... – Zdzisław Przełomiec stwierdził, Ŝe 
informacja z konsultacji społecznych dotyczących zamiaru podjęcia uchwały 
przez Radę Miejską w Suwałkach w sprawie przyjęcia Strategii Oświaty Miasta 
Suwałki do 2015 r. – została przyjęta przez komisję. 
 
Ad pkt. 7 – projekt uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Oświaty Miasta 
Suwałki do 2015 r. – stanowi załącznik nr 19 do protokołu nr VIII/2011 sesji 
RM w Suwałkach z dnia 30 marca 2011 r. 
Uzasadnienie do projektu uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
Tadeusz Zamaro uznał, Ŝe problemy oświatowe wymagają analizy, gdyŜ spora 
część budŜetu miasta jest przeznaczona na oświatę, a są gminy w Polsce, którym 
na utrzymanie oświaty wystarcza subwencja. NaleŜy przeanalizować sytuację 
finansową i szukać oszczędności. Powinna być dokonana analiza zatrudnienia 
nauczycieli.  
 
Czesław Renkiewicz – przyznał, Ŝe na oświatę kaŜdego roku wydaje się coraz 
więcej środków z budŜetu miasta, ale tu trzeba pamiętać o wydatkach na 
inwestycje. W ostatnich latach sporo zmieniło się w tej dziedzinie – placówki 
oświatowe systematycznie są remontowane i odnawiane. Są gminy, którym na 
utrzymanie oświaty wystarcza subwencja. W Suwałkach główny element 
kosztów stanowią wynagrodzenia. Na sytuację w oświacie rzutuje równieŜ  
zmieniająca się sytuacja demograficzna, ograniczenia dotyczą naboru dzieci do 
szkół. W gimnazjach została zmniejszona o pięć liczba oddziałów. 
Zatrudnionych jest ponad 1300 nauczycieli, z czego prawo do emerytury nabyło 
152 nauczycieli, a 60 ma emeryturę i pracuje. Zmniejszanie liczby uczniów 
przyniesie taki efekt, Ŝe zabraknie pracy zatrudnionym nauczycielom. 
Statystycznie rzecz ujmując, to kaŜdego roku ze szkół o na emeryturę powinno 
odchodzić 30 – 40 nauczycieli, a w minionych latach odchodziło kilku rocznie. 
Generalnie nauczyciele wchodzą w wiek emerytalny. Przybywa nauczycieli ze 
staŜem, nie ma natomiast zasilenia kadry przez młodych, wykształconych 
pedagogów. Spada liczba uczniów i to zjawisko wymusi zmiany w zatrudnieniu 
nauczycieli. Druga sprawa, to została zmniejszona liczebność klas i starania idą 
w kierunku, aby zachować aktualny poziom. Ten rok będzie przełomowy. 
Nabór, który będzie przeprowadzony wskaŜe, ilu naucz zdecyduje się przejść na  
emeryturę, ilu będzie miało zatrudnienie. Obecnie w trakcie opracowania są 
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wytyczne dla dyrektorów w sprawie naboru, wytyczne, które mówią, jak 
dyrektor ma konstruować arkusz organizacyjny, czym się kierować, jakimi 
zasadami przy tworzeniu arkusza Wyraził nadzieję, Ŝe dyrektorzy będą te 
wytyczne respektowali. Podejmowane działania mają na celu ograniczanie 
wydatków w oświacie, ale równieŜ mają udoskonalać bazę, którą dysponuje 
samorząd. Tu jeszcze jest sporo do zrobienia, bo niektóre szkoły są w bardzo 
złym stanie technicznym i wymagają generalnego remontu.  
 
Marek Buczyński zwrócił uwagę, Ŝe są gminy, które nie dopłacają do 
utrzymania oświaty i wystarcza im subwencja oświatowa, ale w tym zestawieniu 
nie ma miast na prawach powiatu. Subwencję otrzymuje się na ucznia, a 
podstawowy koszt, to płaca nauczycieli – uczniów ubywa, bo do 2016 roku w 
Suwałkach liczba uczniów zmniejszy się o ok. tysiąc osób. 
 
Zbigniew Roman De – Mezer stwierdził, Ŝe Rada przyjmując tę strategię, daje 
organowi prowadzącemu upowaŜnienie do opracowania standardów 
zatrudnienia pracowników pedagogicznych i administracyjnych w celu 
zapewnienia jednolitych zasad finansowania szkół róŜnych typów. Do tej pory 
minister edukacji ani finansów nie wydał aktu prawnego, który umoŜliwia 
ujednolicenie zasad zatrudniania kadry pedagogogicznej i administracyjnej w 
placówkach oświatowych. Z tego powodu samorządy mają łopoty przy 
zatrudnianiu. Po przyjęciu strategii Prezydent Miasta będzie miał akt prawny, 
który umoŜliwi mu wprowadzenie pewnej standaryzacji odnośnie zatrudniania. 
Przypomniał proces przejmowania szkół przez samorządy, które nie chciały tego 
czynić z powodu kosztów. W 1995 roku głosowania radnych, w Suwałkach 
równieŜ, decydowały o przejęciu szkół. Przez te 15 lat wiele zmieniło się, 
samorządy dbają o oświatę – zmieniła się baza i wyposaŜenie obiektów. Do 
szkół wprowadzono pedagogów, psychologów, logopedów oraz doradców 
zawodowych. Wydatki na oświatę wzrastają – to wszystko są czynniki 
kosztotwórcze, a największym elementem kosztów są płace. Dlatego trzeba 
zastanowić się nad działaniami, które wyeliminują nauczycieli z uprawnieniami 
emerytalnymi z rynku pracy.   
 
Zdzisław Przełomiec – racjonalizacja i optymalizacja oświaty jest konieczna, a 
zagadnienia poruszane poprzedniego dnia na posiedzeniu Komisji Oświaty i 
Wychowania oraz obecnie, świadczą tylko o tym, Ŝe nad strategią naleŜy dalej 
pracować, a do zespołu zajmującego się zagadnieniami systemów finansowania 
włączyć osoby z komisji. 
 
Czesław Renkiewicz wyraził zadowolenie, Ŝe radni ze zrozumieniem 
podchodzą do problemu finansów oświatowych i zadeklarował, Ŝe w ciągu 2 – 3 
miesięcy zostanie opracowany przekrojowy materiał obrazujący finanse w 
oświacie – jak wydatki kształtowały się na przestrzeni kilku lat oraz z 
perspektywą na najbliŜsze lata. Będzie taki materiał stanowił podstawę do 
dyskusji.  
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Andrzej Turowski  odniósł się do racjonalizacji zatrudnienia nauczycieli i 
stwierdził, Ŝe ani dyrektor, ani samorząd nie będzie władny zwolnić 
nauczyciela, dopóki będzie obowiązywała Karta Nauczyciela. Pojawiły się 
głosy, aby nauczycieli zatrudniać na kontraktach – moŜe wówczas problem 
rozstrzygnie się. 
 
Radni nie wnieśli innych uwag i w głosowaniu: 
za    - 6 radnych, 
przeciw   - 0, 
wstrzymał się  - 1 radny, 
Komisja większością głosów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 
sprawie przyjęcia Strategii Oświaty Miasta Suwałki do 2015 roku – opinia 
stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
Ad pkt. 8 – projekt uchwały w sprawie ustalenia opłat za świadczenia udzielane 
przez przedszkola publiczne prowadzone przez Miasto Suwałki – stanowi 
załącznik nr 15 do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
ustalenia opłat za świadczenia udzielane przez przedszkola publiczne 
prowadzone przez Miasto Suwałki – opinia stanowi załącznik nr 16 do 
protokołu. 
 
Ad pkt. 9 – informacja z konsultacji społecznych dotyczących zamiaru podjęcia 
uchwał przez Radę Miejską w Suwałkach w sprawach, jak stanowią projekty w 
punkcie nr 10 i nr 11 – stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 
Marek Buczyński podał, Ŝe podobnie, jak w poprzednim omówionym 
przypadku (punkt nr 6) zostały przeprowadzone konsultacje społeczne, a 
zgłoszone uwagi przedstawione w informacji. 
 
Radni nie wnieśli uwag do Informacji... – Zdzisław Przełomiec stwierdził, Ŝe 
informacja z konsultacji społecznych dotyczących zamiaru podjęcia uchwał 
przez Radę Miejską w Suwałkach w sprawach, jak stanowią projekty w punkcie 
nr 10 i nr 11 – została przyjęta przez komisję. 
 
Ad pkt. 10 – projekt uchwały w sprawie określenia warunków i trybu 
finansowania rozwoju sportu w Mieście Suwałki – stanowi załącznik nr 18 do 
protokołu. 
 
Czesław Renkiewicz – weszła w Ŝycie nowa ustawa o sporcie i ona 
spowodowała zmianę podejścia do warunków i trybu finansowania sportu. Nie 
chodzi o oszczędności i ograniczenie finansowania, ale o racjonalne wydawanie 
środków przeznaczonych na działalność sportową. 
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Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
określenia warunków i trybu finansowania rozwoju sportu w Mieście Suwałki – 
opinia stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
 
Ad pkt. 11 – projekt uchwały w sprawie określenia zasad, trybu przyznawania i 
pozbawiania oraz rodzaju i wysokości stypendiów sportowych oraz nagród i 
wyróŜnień w Mieście Suwałki – stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
określenia zasad, trybu przyznawania i pozbawiania oraz rodzaju i wysokości 
stypendiów sportowych oraz nagród i wyróŜnień w Mieście Suwałki – opinia 
stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
 
Ad pkt. 12 – projekt uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Miasta Suwałki na lata 2011 – 2025 – stanowi załącznik nr 22 do 
protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: „za” – 7 radnych 
/jednogłośnie/ Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki na lata 2011 – 
2025 – opinia stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
 
Ad pkt. 13 –  projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2011 r. – 
stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
 
Wiesław Stelmach omówił dokonane zmiany w budŜecie miasta na 2011 rok 
dotyczące zmniejszenia i zwiększenia planu dochodów, jak równieŜ 
zmniejszenia i zwiększenia planu wydatków budŜetowych. Zmiany te zostały 
szczegółowo omówione w uzasadnieniu do projektu uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: 
za    - 6 radnych, 
przeciw   - 0, 
wstrzymał się  - 1 radny, 
Komisja większością głosów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 
sprawie zmian w budŜecie miasta na 2011 rok – opinia stanowi załącznik nr 25 
do protokołu. 
 
Ad pkt. 14 – projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały nr II/5/2010 Rady 
Miejskiej w Suwałkach z dnia 6 grudnia 2010 roku w sprawie wynagrodzenia 
Prezydenta Miasta Suwałk – stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały i w głosowaniu: 
za    - 6 radnych, 
przeciw   - 0, 
wstrzymał się  - 1 radny, 
Komisja większością głosów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 
sprawie zmiany uchwały nr II/5/2010 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 6 
grudnia 2010 roku w sprawie wynagrodzenia Prezydenta Miasta Suwałk – 
opinia stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
 
Ad pkt. 15 – wolne wnioski. 
Zdzisław Koncewicz zapytał, jaką kwotę z budŜetu miasta suwalski samorząd 
przeznaczy na pomoc szpitalowi. 
 
Czesław Renkiewicz podał, Ŝe rozmawiał z nowym dyrektorem szpitala panem 
Adamem Szałandą o sytuacji placówki. Zgadza się, Ŝe szpitalowi trzeba pomóc, 
ale szpital nie uregulował podatku od nieruchomości za ubiegły rok oraz za I 
kwartał br. Kwota zadłuŜenia sięga ok. 550 tys. zł. Dyrektor złoŜył wniosek o 
umorzenie podatku za 2010 rok oraz o odroczenie spłaty bieŜącego podatku. 
Wcześniej wpłynęło pismo z prośbą o dofinansowanie zakupu tomografu 
komputerowego. Sprzęt będzie zakupiony dla trzech placówek na łączną kwotę 
ok. 2,1 mln zł. Prezydent uznał, Ŝe pomoc finansową moŜna rozpatrywać łącznie 
z zobowiązaniami szpitala wobec budŜetu miasta, bo nie moŜna dofinansować 
zakupu sprzętu i zrezygnować z kwoty naleŜnej z podatku. Gdyby samorząd 
przekazał 700 tys. zł na tomograf, to podatek powinien wpłynąć do budŜetu, 
jeŜeli nie, to kwota pomocy wyniesie ponad milion zł. Trzeba rozstrzygnąć, jaka 
pomoc jest korzystna dla szpitala. 
 
Tadeusz Zamaro zgłosił wniosek, aby dokonać inwentaryzacji studzienek, 
ustalić właściciela i przenieść je bliŜej krawęŜnika. 
 
Łukasz Kurzyna poinformował, Ŝe dyrekcja PWiK-u, MDI oraz pracownicy 
tut. Wydz. Architektury zostali zobowiązani do tego, aby przy projektowaniu 
ciągów wodno-kanalizacyjnych zwracali uwagę na umieszczanie ich poza 
pasem jezdni. Takie postępowanie będzie wdraŜane przy budowie nowych ulic. 
Problem jest bardziej złoŜony w przypadku ulic juŜ istniejących – tu nie ma 
dobrego rozwiązania. 
 
Protokołowała:              Przewodniczący 
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